
 

IZVJEŠTAJ 

o učešću delegacije Skupštine Crne Gore, 

na Proljećnjem zasijedanju Parlamentarne skupštine NATO,  

održanom u periodu 25-28. maja 2012. godine, Talin, Estonija  

 

Proljećnje zasijedanje Parlamentarne skupštine (PS) NATO održano je u periodu 

25-28. maja 2012. godine u Talinu u Estoniji, a domaćin ovog značajnog skupa bila je 

delegacija Republike Estonije pri PS Sjeverno-Atlanske Alijanse. Ovom prilikom 

delegaciju Skupštine Crne Gore činili su stalni članovi Borislav Banović i Vasilije 

Lalošević, dok je u svojstvu predstavnika stručne službe skupu prisustvovala sekretar 

delegacije Zorana Baćović. 

Proljećnje zasijedanje PS NATO realizovano je u prije i poslije podnevnom dijelu 

radnog dana u vremenu 9-13 sati tj. 14.30-18 sati, a Plenarna sjednica je održana 

posljednjeg dana zasijedanja, u terminu 9-13 sati.  

Rad Parlamentarne skupštine NATO, ovom prilikom, odvijao se po sljedećem 

programu (u prilogu izvještaja nalazi se Program rada koji čini sastavni dio 

dokumenta): 

Prvog dana zasijedanja, 25. maja 2012. godine, održane su: sjednica sekretara 

delegacija, potom sastanak Parlamentarnog komiteta NATO – Rusija, u čijem radu 

učestvuju članovi Stalnog komiteta i lideri delegacije Federacije Rusije, i sastanak 

Stalnog komiteta. Tokom sjednice sekretara delegacija pružene su detaljne informacije 

organizaciono-tehničkog karaktera, data uputstva za uspješnu realizaciju Proljećnjeg 

zasijedanja PS NATO, i predstavljene planirane aktivnosti komiteta u narednom 

periodu. Ovom prilikom, posebna pažnja učesnika bila je usmjerena na informisanje o 

preduzetim radnjama na pripremi 58. Godišnjeg zasijedanja PS NATO, koje će biti 

održano u Pragu, u Republici Češkoj, u periodu 9-12. novembra 2012. godine. 

Drugog i trećeg dana zasijedanja, 26. i 27. maja 2012. godine, održani su 

sastanci: Političkog komiteta, Komiteta za civilnu dimenziju bezbjednosti, Komiteta za 

nauku i tehnologiju, Komiteta za odbranu i bezbjednost i Komiteta za ekonomiju i 

bezbjednost. Šef delegacije Mevludin Nuhodžić član je Političkog komiteta i Komiteta za 

ekonomiju i bezbjednost, dok je stalni član Borislav Banović član Komiteta za odbranu 

i bezbjednost i Komiteta za nauku i tehnologiju a Vasilije Lalošević član Komiteta za 

civilnu dimenziju bezbjednosti.   

Ovom prilikom, u radu Političkog komiteta, Komiteta za odbranu i bezbjednost i 

Komiteta za nauku i tehnologiju učestvovao je Borislav Banović, dok je rad  Komiteta 



za civilnu dimenziju bezbjednosti i Komiteta za ekonomiju i bezbjednost ispratio 

Vasilije Lalošević.  

Prvi dio sesija navedenih radnih tijela obilježilo je razmatranje predloga zapisnika sa 

sjednica komiteta održanih tokom 57. Godišnjeg zasijedanja PS NATO u Bukureštu, u 

Rumuniji, u periodu 7-10. oktobra 2011. godine, dok je završni dio tretirao pitanje 

predstojećih aktivnosti.  

Tokom sastanka Političkog komiteta učesnicima su se prezentacijama obratili ministar 

spoljnih poslova Estonije, Urmas Paet, na temu „NATO nakon Samita u Čikagu - 

Politički aspekti“ i ambasador Estonije pri Sjeverno Atlanskom Savjetu, Juri Luik, na 

temu „NATO nakon Samita u Čikagu - pitanja bezbjednosti i odbrane“. Uslijedila je 

diskusija delegata o Nacrtu izvještaja Generalnog izvjestioca Assen Agov-a iz Bugarske 

na temu „Arapsko proljeće - Implikacije za Euro-atlantsku bezbjednost“, koji je istakao 

da je neočekivana pojava talasa protesta poznatih kao Arapsko proljeće imala 

transformacioni efekat na Bliskom Istoku i području Sjeverne Afrike (MENA regiona) a 

koji je, vođen dugim nerješenim socio-ekonomskim pritiscima, uslovio promjene 

političkog i bezbjednosnog pejsaža. Nacrt izveštaja ukazuje na značaj MENA regiona za 

evroatlantsku bezbjednost i politiku NATO po ovoj temi, sa posebnim osvrtom na 

ulogu ključnog snabdijevača i tranzitne zone za energetske resurse na globalnom 

nivou, kao i na bliske veze sa ekonomijama evro-atlantskog područja. Tokom rasprave 

po temi, učesnici sastanka su zaključili da je Arapsko proljeće dovelo do značajnih 

promjena u ovom dijelu regiona, da posmatrano iz ugla Sjeverno-atlantske Alijanse 

nudi niz izazova i mogućnosti, te da je ovu pojavu neophodno cjelovito sagledati. S tim 

u vezi, učesnici sastanka su naglasili potrebu da NATO, uvažavajući prilike i 

mogućnosti koje Arapsko proljeće pruža, mora pokazati spremnost da odgovori na sve 

bezbjednosne izazove sa kojima se susreće. Uslijedila je rasprava o Nacrtu Izveštaja 

Podkomiteta za NATO partnerstva na temu "Avganistan i bezbjednost na području 

jugozapada Azije" izvjestioca Daniel Bacquelaine-a iz Belgije, a potom o Nacrtu 

Izveštaja Pododbora za transatlantske partnerske odnose na temu "Budžetska 

ograničenja: Izazov za koheziju Alijanse?" izvjestioca John Dyrby Paulsen-a iz Danske. 

Ovaj Nacrt je tretirao opšte trendove potrošnje i mogućnosti zaštite budžeta zemalja 

članica NATO u širem međunarodnom kontekstu, sa posebnim osvrtom na aspekt 

vojne potrošnje. Ispitao je moguće implikacije nastavka pada budžetskih sredstava 

namjenjenih sektoru odbrane iz ugla sposobnosti NATO, stepena njegove ambicije i 

koherentnosti Alijanse. Nakon rasprave je konstatovano da su i pored činjenice da je 

finansijska kriza uticala na sve zemlje članice NATO, posljedice neujednačene, te da je 

u okviru širih mjera štednje do najvećih redukcija došlo u zemljama Centralne i 

Istočne Evrope. Učesnici sastanka su zaključili da tekuća finansijska i ekonomska 

kriza bitno utiču na budžete opredjeljene sektoru odbrane zemalja članica Alijanse i 

pridruženih članica, i značajno otežavaju postupak transformacije sistema odbrane. 

Saglasno iznijetom, učesnici sesije su zaključili da nastala situacija predstavlja 

poseban izazov za saveznike iz Evrope uslijed nedovoljnog investiranja u vojnu opremu 

posljednjih godina i ograničenja unaprjeđenja sposobnosti u vojnoj oblasti. U 



kontekstu Nacrta ovog izvještaja, sa stanovišta principa, inicijativa "Pametna odbrana" 

ocjenjena je neophodnom i korisnom, sa posebnim osvrtom na značaj njene pune 

implementacije. 

Sastanak Komiteta za civilnu dimenziju bezbjednosti obilježile su prezentacije eksperta 

za Srednji Istok sa Univerziteta u Kelnu, Loay Mudhoon-a, na temu „Arapsko proljeće: 

Izazovi demokratske tranzicije i uloga Evrope u regionu“, a potom direktora Baltičkog 

centra za ruske studije u Talinu,Vladimir Yushkin-a, o „Političkom razvitku u Rusiji i 

implikacijama za Evro-atlantsku zajednicu“. Uslijedilo je predstavljanje Nacrta 

izveštaja "Konsolidovanje revolucija u Sjevernoj Africi", Generalnog izvjestioca, Ulla-e 

Schmidt iz Njemačke koji dešavanja na navedenom području tokom 2011-2012.godine 

posmatra kao monumentalne događaje u svjetskoj istoriji od pada režima u Tunisu, 

Egiptu, Libiji i Jemenu, dok sa druge strane uočava ustupanja koja su učinile vlade u 

drugim arapskim zemljama poput Maroka, Alžira, Jordana, Libana, Saudijske Arabije, 

Kuvajta, Bahreina i Omana. Učesnici sastanka su konstatovali da je Arapsko proljeće 

dovelo do značajnih promjena u regionu, posebno iz aspekta izgradnje prosperitetnog 

društva i otvaranja novih mogućnosti za građane, uz uvažavanje činjenice da je ovaj 

proces u toku. Istaknuto je da Arapsko proljeće nudi novu mogućnost Evropi i 

državama članicama da preispitaju i poboljšaju odnose sa regionom, sve u interesu 

pružanja podrške Tunisu, Egiptu i Libiji u trenutnom krhkom post-revolucionarnom 

stanju, i pomoći u nastojanjima da stvore državu sposobnu da obezbjedi zaštitu 

osnovnih ljudskih prava i demokratskih sloboda. Učesnici sastanka su nakon 

rasprave, između ostalog, zaključili da narodi tri države Sjeverne Afrike: Libije, Egipta i 

Tunisa, u konsolidaciji revolucionarnog procesa dijele slične izazove, i to: pronalaženje 

balansa između zahtjeva za uklanjanje starog sistema i potrebe obezbjeđenja radnog 

nivoa državnih institucija, sprovođenje fer izbornog procesa, ohrabrivanje položaja 

žena, vjerskih i etničkih manjina u smislu zaštite njihovih prava, sprovođenje civilne 

kontrole sektora bezbjednosti, rješavanje pitanja korupcije na visokom nivou, 

stvaranje pouzdanog sudstva i pružanje mogućnosti pripadnicima mlade populacije. 

Tokom rasprave, kao sveobuhvatan izazov ocjenjeno je prevođenje revolucionarne 

dinamike u inkluzivni politički proces i pružanje prilike svim zainteresovanim 

stranama da iskažu stav. U iznijetom smislu, zaključeno je da je profesionalizacija 

novih političkih partija, kao i jačanje političke kulture građanskog angažovanja, težak 

ali nužan imperativ. Uslijedila je rasprava o Nacrtu Izveštaja Podkomiteta za 

demokratsko upravljanje na temu "Snage promjena i kontinuiteta u Rusiji: Domaće i 

međunarodne implikacije" izvjestioca Lucio Malan-a iz Italije, a potom o Nacrtu 

izveštaja na temu "Migracije na području Mediterana: Novi trendovi i izazovi" 

Specijalnog izvjestioca Vitalino Canas-a iz Portugala, koji je istakao da je predstavljena 

tema aktelna već decenijama, i da zauzima istaknuto mjesto u nacionalnim 

politikama. Iako pitanje migracija i izbjeglica nije u mandatu NATO, izvjestilac je 

prepoznao ulogu Alijanse u kontekstu mediteranske izbjegličke krize u smislu zaštite 

civila u Libiji. Ovaj Nacrt, kako je naveo izvjestilac, za cilj je imao istraživanje 

ozbiljnosti problema migracija u kontekstu dešavanja na arapskom području, 

identifikaciju mogućih nacionalnih bezbjednosnih implikacija i otvaranje diskusije o 



načinima za rješavanje ovog složenog problema. Tokom rasprave je konstatovano da je, 

iz aspekta migracija 2011.godina, kao posljedica dešavanja na području Sjevera 

Afrike, bila godina sa rastućim trendom a time i izazovna za region Mediterana. Tokom 

rasprave, učesnici sastanka su istakli da značajnu ulogu u sprovođenju nacionalnih 

strategija o nezakonitim migracijama imaju nacionalni pravni okviri, aktivnosti 

granične kontrole, mehanizmi upravljanja migracijama, kao i bilateralni sporazumi 

između zemlje porjekla i zemlje destinacije. Zaključeno je da značajan porast broja 

izbjeglica i ilegalnih migracija u prvoj polovini 2011. godine predstavlja ozbiljan izazov 

za evro-mediteranske narode, i pitanje je podjele tereta i iskazivanja solidarnosti u 

postupku njegovog rješavanja za evropske države. Uz ocjenu da je bolja pogranična 

kontrola neophodna i da se administrativne mjere granične kontrole moraju obazrivo 

primjenjivati, učesnici sesije su zaključili da fokus postepenog rješavanja ovog pitanja 

treba pomjeriti ka preventivnom djelovanju i sprječavanju njenog nastanka. 

U okviru sjednice Komiteta za nauku i tehnologiju delegatima su se prezentacijama 

obratili: post-doktorant iz Munk Škole za međunarodne poslove, Eneken Tikk-Ringas, 

na temu „Pravila na putu Cyber prostora i uloga NATO“, a potom višeg saradnika iz 

Karnegijeve zadužbine za međunarodni mir, Pierre Goldschmidt-a, o „Iranskom 

nuklearnom programu“. Uslijedilo je predstavljanje Nacrta izveštaja na temu "Iranski 

nuklearni program: Odmjeravanje intencija Irana", Generalnog izvjestioca David Scott-

a iz Sjedinjenih Američkih Država, koji je istakao da za posljednjih deset godina 

iranski nuklearni program predstavlja pitanje od najviše bojazni za međunarodnu 

zajednicu, te da su tenzije, počev od novembra 2011. godine, znatno povećane kada je 

Međunarodna agencija za atomsku energiju (MAAE), javno i sveobuhvatno iznijela 

zabrinutost za moguću vojnu dimenziju ovog programa. U kontektu ove rasprave, 

učesnici sastanka su istakli da je Parlamentarna skupština NATO ključni forum za 

raspravu o predmetnoj tematici, posebno uvažavajući činjenicu da okuplja 

parlamentarce sa obje strane Atlantika, kao i predstavnike Parlamenta Federacije 

Rusije, koja takođe igra važnu ulogu u iznalaženju djelotvrnog rješenja. Takođe je 

konstatovano da Komitet za nauku i tehnologiju ima dugu tradiciju razmatranja 

pitanja kontrole naoružanja, razoružanja i neproliferacije i svojim radom pruža 

značajnu podršku iznalaženju potencijalnih rješenja. Nakon sprovedene rasprave, 

učesnici sastanka su zaključili da je pitanje proizvodnje nuklearnog naoružanja od 

izuzetne važnosti, i da svrha njegove upotrebe treba biti jasno definisana. Izvještajem 

su predstavljene ideje i paket podsticaja koji uvjeravaju Iran za opredjeljenje isključivo 

za civilni nuklearni program, i iznijet je stav da je svaka akcija, koja jača 

međunarodno jedinstvo o iranskom nuklearnom pitanju i olakšava dogovor, od velikog 

značaja. Uslijedila je rasprava o Nacrtu Izveštaja Podkomiteta za energetiku i 

bezbjednost životne sredine na temu "Nuklearna energija poslije Fukošime“ izvjestioca 

Philippe Vitel-a iz Francuske, a potom o Nacrtu izveštaja "Bespilotne letelice: 

mogućnosti i izazovi za Alijansu" Specijalnog izvjestioca Pierre Claude Nolin-a iz 

Kanade, koji je ukazao da je «NATO 2011-Operacija Objedinjenog Zaštitnika u Libiji«  

istakla neophodnost djelovanja Transatlantske Alijanse i njegovu sposobnost 

preuzmanja pravovremene odluke, ali je ista i evidentirala određene nedostatke. 



Učesnici sesije su zajednički ocijenili da činjenica da su države članice NATO suočene 

sa postojećim prazninama u sve važnijoj kategoriji vojnih efektiva zaslužuje pažnju 

NATO Parlamentarne skupštine kao i da tehnologija bespilotnih letjelica ne samo da 

nudi nove mogućnosti, već predstavlja i izazov u ovoj oblasti i nosi potencijalne 

prijetnje. Učesnici sastanka su ocijenili pozitivnim da su vlade prepoznale značaj 

pitanja bespilotnih letjelica te da, u ovom kontekstu, ulažu napore za obezbjeđenje 

investicija i iznalaze načine za njihovu realizaciju. U ovom kontekstu, učesnici 

sastanka su ocijenili da koncept « Pametne odbrana » može predstavljati put za 

realizaciju predmetne tematike, posebno uvažavajući projekte koji iziskuju značajna 

materijalna sredstva. 

Tokom sesije Komiteta za odbranu i bezbjednost učesnicima skupa prezentacijama su 

se obratili: ministar odbrane Estonije, Urman Reinsalu, na temu „Perspektive Estonije 

u vezi sa ključnim odlukama donijetim na Samitu u Čikagu“ a potom komandant 

Odbrambenih snaga Estonije, brigadni general Riho Terras, izlaganjem o „Doprinosu 

Estonije operacijama NATO“. Uslijedilo je predstavljanje Nacrta izveštaja na temu 

"Avganistan: U susret 2014. godini i poslije" Generalnog izvjestioca Sven Mikser-a iz 

Estonije koji je istakao da su Avganistanske Nacionalne Bezbjednosne snage ostvarile 

stabilan napredak u izgradnji kapaciteta i počele sa preuzimanjem odgovornosti za 

bezbjednost područja, čija je realizacija planirana u okviru pet tranši, a početak pete je 

planiran za 2013. godinu. Izvještaj konstatuje da je javna podrška kontributora misiji 

u Avganistanu niska, i pored činjenice da je veza između Avganistana i terorizma 

široko shvaćena, kao i da je kritično važan aspekt misije izazovnost mandata. Data je 

ocjena da iako je okončanje ISAF misije planirano za 2014. godinu, postoje znaci da bi 

proces povlačenja mogao biti ubrzan, kao i da će Vlada Avganistana, sa ciljem 

pružanja podrške Nacionalnim Bezbjednosnim Snagama nakon povlačenja ISAF 

misije, tražiti dodatna sredstva od partnera. Učesnici sastanka nakon rasprave 

zajednički su ocjenili da je ISAF misija, uprkos ozbiljnim političkim zastojima i 

teškoćama,  napravila značajan iskorak u operativnom smislu u Avganistanu, i da je 

proces preuzimanja kontrole područja od strane Nacionalnih Bezbjednosnih Snaga u 

toku, kao i da nedavni incidenti i sporiji napredak na polju vladavine prava, ne bi 

trebali da zasjene ovaj dugoročni operativni iskorak. Takođe je konstatovano da će, 

saglasno Deklaraciji o trajnom partnerstvu potpisanoj u Lisabonu, NATO nastaviti 

partnerstvo sa Islamskom Republikom Avganistan i nakon 2014. godine, i da postoji 

potreba da savezničke vlade ozbiljno razmotre potencijalne implikacije i rizike 

minimiziranja ove obaveze. Uslijedila je rasprava o Nacrtu Izveštaja Pododbora za 

buduće bezbjednosne i odbrambene sposobnosti na temu "Izazov piraterije: 

Međunarodna zajednica i uloga NATO " izvjestioca Raymond Knops-a iz Holandije, a 

potom o Nacrtu Izveštaja Pododbora za transatlantsku saradnju u oblasti odbrane i 

bezbednosti o "Upodobljavanju mogućnosti i ambicija: NATO ka 2020. godini", 

izvjestioca Nicole Ameline iz Francuske koji je istakao da iako je Novi Strateški Koncept 

obezbjedio značajna uputstva i pojašnjenja za dalji rad, set pitanja koja tretiraju ulogu 

Alijanse u 2012. godini na bezbjednosnom planu nije dat. Takođe je konstatovano da 

članice NATO iako suočene sa teškim ekonomskim uslovima, teže održati trenutni nivo 



sposobnosti i ulažu značajne napore za izgradnju novih, kao i da su, u susret novim 

bezbjednosnim izazovima, preduzete brojne mjere radi prilagođavanja i transformacije 

NATO shodno potrebama 21. vijeka. U prilog iznijetom govore aktivnosti preduzete od 

strane NATO na planu suočavanja sa bezbjednosnim rizicima i prijetnjama, poput 

oblasti cyber-kriminala, pojednostavljenja birokratije i dr, sve sa ciljem održavanja 

nivoa sposobnosti NATO da se suoči sa bezbjednosnim prijetnjama čak i u izazovnoj 

ekonomskoj klimi. Nakon sprovedene rasprave je zaključeno da su zemlje članice 

NATO danas suočene sa poteškoćama, posebno u dijelu ekonomskih prilika, i u 

kontekstu opredjeljivanja budžetskih sredstava prepoznata je ključna uloga vlada i 

parlamenata. Takođe, značajnim je ocjenjeno i ponovno uspostavljanje razgovora na 

temu sposobnosti i kapaciteta NATO, i vođenje šire političke rasprave o političkim i 

vojnim pitanjima Alijanse, kao i identifikacija prioritetnih sposobnosti.  

Rad sastanka Komiteta za ekonomiju i bezbjednost otpočeo je prezentacijama: 

finansijskog eksperta iz Estonije, Peeter Koppel-a o „Euro krizi iz perspektive Estonije“ 

a potom višeg saradnika sa Peterson Instituta za međunarodnu ekonomiju iz 

Washington-a, Anders Aslund-a, na temu „Ruska međunarodna ekonomska politika“. 

Uslijedilo je predstavljanje Nacrta izvještaja na temu „Izvori i implikacije Euro krize“ 

Generalnog izvjestioca John Sewel-a iz Ujedinjenog Kraljevsta, u kojem je istakao da je 

predmetna tematika i ispitivanje raznolikih dimenzija ove najozbiljnije ekonomske 

krize nakon 1930. godine, predmet interesovanja Komiteta za ekonomiju i bezbjednost 

tokom posljednje četiri godine. Izvještaj uočava da se evropska dilema može spakovati 

u širu formulu globalne monetarne nestabilnosti i da Euro kriza ostaje pojava koja 

neminovno iziskuje visok stepen zabrinutosti, podstiče vlade na efektivne reakcije i 

postavlja izazove pred evropsko monetarno i finansijsko uređenje. Generalni izvjestilac 

uočava da je proces stabilizacije Eura predmet globalne ekonomije posvećene 

rješavanju ovog važnog pitanja, kao i da je potrebno istaći  da, iako je predmetni tekst 

u najvećem dijelu fokusiran na Euro krizu, pad povjerenja u dolar je takođe evidentan. 

Tokom rasprave, učesnici sesije su konstatovali da građani pojedinih država pružaju 

otpor mjerama koje sprovode vlade sa ciljem ublažavanja posljedica ekonomske krize, 

a čiji je pojavni oblik nekada i euroskepticizam. Nakon sprovedene rasprave zajednički 

je ocijenjeno da pojedine evropske države članice moraju početi sa konsolidovanjem 

budžetskih sredstava i postavljanjem istih na održiv nivo, kao i da je neophodno 

pružiti snažnu demokratsku podršku izgradnji održive makro-ekonomske politike, uz 

poruku evropskim liderima i vladama da ne odbacuju Euro. Takođe je zaključeno da 

je, u ovom veoma teškom vremenu tokom kojeg ekonomska politika postaje visoko 

postavljeni akt ravnoteže, neophodno održati demokratski dijalog sa predstavnicima 

društva koji neizostavno podnose žrtvu ekonomske krize, na kraći ili duži rok. 

Uslijedila je rasprava o Nacrtu izvještaja Podkomiteta o transatlantskim ekonomskim 

odnosima na temu “Ekonomske mogućnosti Arktika, obaveze zaštite životne sredine i 

bezbjednosna pitanja” izvjestioca Jeppe Kofod-a iz Danske, a potom o Nacrtu izvještaja 

Podkomiteta o ekonomskoj saradnji i konvergenciji Istoka i Zapada na temu : »Arapsko 

proljeće : Ekonomske dimezije i izazovi», izvjestioca Uwe Karl Beckmeyer-a iz 

Njemačke, koji je istakao da je uslijed dešavanja posljednjih godina politička slika na 



području Srednjeg Istoka i Sjeverne Afrike izmjenjena, i da je kao česta pojava uočeno 

da dramatični događaji političkog karaktera u značajnom odvlače svjetsku pažnju, 

umanjujući značaj razumjevanja ekonomskih poteškoća koje su veoma značajne u 

oblikovanju političkog ambijenta. Učesnici sesije su ocijenili da politička nestabilnost 

na području MENA regiona ima visoku cijenu, posebno u zemljama koje su iskusile 

visok nivo unutrašnje nestabilnosti, kao i da je potrebno sačekati rezultate uvjeravanja 

novih vlada u pravcu podsticanja biznisa. Nakon rasprave je zaključeno da područje 

MENA regiona zahtjeva proces ekonomske i upravljačke tranzicije, koji nije različit od 

iskustava vlada u Centralnoj i Istočnoj Evropi, u periodu nakon Hladnog rata. 

Uslijedila je rasprava nakon koje je ocijenjeno da ključnu ulogu ovog procesa treba 

povjeriti suverenom pravu odlučivanja naroda regiona u izboru načina za sprovođenje 

reformi, dok međunarodna zajednica može značajno doprinijeti dijeljenjem iskustva i 

naučenih lekcija iz proteklog tranzicionog perioda. 

Četvrtog dana zasijedanja, 28. maja 2011. godine, održana je Plenarna sjednica 

tokom koje su se učesnicima obratili: predsjednik Parlamentarne skupštine NATO, dr 

Karl Lamers,  predsjednica Parlamenta Estonije, Ene Ergma, predsednik Republike 

Estonije, Toomas Hendrik Ilves i zamjenik generalnog sekretara NATO-a, Aleksandar 

Vershbow. 

Po okončanju rada Plenarne sjednice održan je sastanak članova delegacije Skupštine 

Crne Gore sa predstavnikom Internacionalnog sekretarijata Paralmenatarne skupštine 

NATO, Henrik Bliddal-om, sa na kojem su razmotrena preliminarna organizaciono-

tehnička pitanja vezano za Rose Roth seminar koji će početkom oktobra 2012. godine 

biti održan u Crnoj Gori. Uvažavajući značaj Rose Roth seminara i posvećenost 

Skupštine Crne Gore ovom pitanju, učesnici sastanka su iskazali punu spremnost na 

saradnju, istakli zajednički stav o značaju blagovremenog planiranja aktivnosti vezano 

za organizaciju skupa i dogovorili održavanje sastanka u Crnoj Gori početkom jula 

mjeseca 2012. godine, sa ciljem preciziranja detalja vezano za organizaciju ovog 

značajnog skupa. 

Potom je predsjedavajući uz konstataciju da je dnevni red iscrpljen  i ocjenu da 

je Proljećnje zasijedanje Parlamentarne skupštine NATO u 2012. godini uspješno 

realizovano, čestitao učesnicima na pruženom doprinosu, uputio poziv za učešće u 

radu 58. Godišnjeg zasijedanja, koje će biti održano u periodu od 9-12. novembra 

2012. godine, u Pragu u Republici Češkoj, i zaključio rad sjednice.     

 PRIPREMILA: 

 sekretar delegacije                                   

 Zorana Baćović, s.r. 

                              ČLAN DELEGACIJE 

      Borislav Banović, s.r. 


